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关于持久性有机污染物的斯德哥尔摩公约 

缔约方大会 

第八次会议 

2017 年 4 月 24 日至 5 月 5 日，日内瓦 

临时议程*项目 5(b) 

与执行《公约》有关的事项: 旨在减少或消除源

自无意生产的释放的措施 

二恶英、呋喃及其他无意生产的持久性有机污染物释放的识别

与量化工具包，以及关于最佳可得技术和最佳环保做法的准则

与指南 

  秘书处的说明 

 一、 导言 

1. 在关于二恶英、呋喃及其他无意生产的持久性有机污染物释放的识别与

量化工具包的 SC-7/7 号决定，以及关于最佳可得技术准则和最佳环保做法临时

指南的 SC-7/8 号决定中，除其他事项外，关于持久性有机污染物的斯德哥尔摩

公约缔约方大会： 

(a) 认识到将新化学品列入《公约》附件 A、B 和（或）C，继而需要
更新现有的指南和（或）制定新指南，以支持各缔约方履行新义务。 

(b) 请工具包问题及最佳可得技术和最佳环保做法问题专家制定联合职
权范围，以协同增效的方式审议与无意生产所致《公约》附件 A、B 和（或）
C 所列化学品的释放及最佳可得技术和最佳环保做法有关的各方面问题； 

(c) 又请工具包问题及最佳可得技术和最佳环保做法问题专家继续开展
在其结论与建议中确定的工作，1并依据已通过的工作计划，持续审查和更新关
于最佳可得技术和最佳环保做法的准则与指南；2

 

(d) 邀请缔约方和其他各方提名在最佳可得技术和最佳环保做法方面拥
有特定专长的专家，加入工具包及最佳可得技术和最佳环保做法联合专家名册； 

                                                 
* UNEP/POPS/COP.8/1. 
1 UNEP/POPS/COP.7/12，附件。 
2 第 SC-7/8 号决定，附件。 
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(e) 请秘书处在资源允许的范围内，继续支持专家从事上文第 1(b)和(c)

段所述工作，并实施提高认识和技术援助活动，以推广工具包及关于最佳可得

技术和最佳环保做法的准则与指南。 

 二、 执行情况 

 A. 工具包及最佳可得技术和最佳环保做法联合专家名册 

2. 秘书处邀请各缔约方及其他各方提名专家加入上文第 1(d)段所述的联合

专家名册。秘书处收到的提名汇编和更新后的联合专家名册载于

UNEP/POPS/COP.8/INF/14 号文件。 

 B. 结论与建议、工作计划和职权范围草案 

3. 秘书处与设在斯洛伐克的巴塞尔公约中欧区域中心合作，组织了两次工
具包问题及最佳可得技术和最佳环保做法问题专家会议，德国和挪威政府以及
欧洲联盟为此提供了慷慨的财政支助。会议分别于 2015 年 9 月 29 日至 10 月 1

日及 2016 年 10 月 25 日至 27 日在布拉迪斯拉发举行。会议报告载于
UNEP/POPS/COP.8/INF/15 号文件。 

4. 上述会议的成果之一——工具包问题及最佳可得技术和最佳环保做法问

题专家的结论、建议及工作计划载于本说明附件一，未经正式编辑。审查及更

新针对无意生产所致《公约》附件 A、B 和（或）C 所列化学品释放以及最佳

可得技术和最佳环保做法的准则与指南的职权范围草案载于本说明附件二，未

经正式编辑。 

 C. 最佳可得技术和最佳环保做法 

5. 秘书处请各缔约方和其他各方提交对于 SC-7/8 号决定通过的工作计划中

所述的准则与指南的评论意见。3最佳可得技术和最佳环保做法问题专家依据工

作计划中规定的工作领域，更新了现有的准则与指南并制定了新指南，具体如

下： 

(a) 关于《斯德哥尔摩公约》所列全氟辛烷磺酸及其相关化学品的使用
的最佳可得技术和最佳环保做法的更新指南；4

 

(b) 关于《斯德哥尔摩公约》所列含有多溴二苯醚的物品的回收和废物
处置的最佳可得技术和最佳环保做法的更新指南；5

 

(c) 与《斯德哥尔摩公约》第 5 条和附件 C 有关的最佳可得技术准则和
最佳环保做法临时指南的更新章节草案；6

 

(d) 关于《斯德哥尔摩公约》所列六溴环十二烷的生产与使用（附带特

定 豁 免 ） 的 最 佳 可 得 技 术 和 最 佳 环 保 做 法 指 南 草 案

（UNEP/POPS/COP.8/INF/16）。 

                                                 
3 http://chm.pops.int/Implementation/BATandBEP/Guidance/Reviewoftheguidance/ 

Comments/tabid/3629/Default.aspx。 
4 http://chm.pops.int/Implementation/BATandBEP/Guidance/Overview/tabid/5121/Default.aspx。 
5 同上。 
6 http://chm.pops.int/Implementation/BATandBEP/Guidance/Reviewoftheguidance/tabid/5120/Default.aspx。 
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 D. 与《公约》第 5 条有关的成效评估 

6. 工具包问题专家对关于持久性有机污染物无意释放的信息开展了初步分

析，7并将其提交给成效评估委员会。与第 5 条有关的主要调查结果、结论和建

议可参见成效评估报告执行摘要第 85 至 93 段(UNEP/POPS/COP.8/22/Add.1)。 

 E. 工具包及最佳可得技术和最佳环保做法方面的提高认识与技术援助 

7. 关于秘书处为推广工具包及最佳可得技术和最佳环保做法准则与指南而

开 展 的 提 高 认 识 和技 术 援 助 活 动 的 信息 载 于 UNEP/CHW.13/INF/34-

UNEP/FAO/RC/COP.8/INF/24-UNEP/POPS/COP.8/INF/22 号文件。 

 三、 建议采取的行动 

8. 缔约方大会不妨通过一项措辞大致如下的决定： 

缔约方大会， 

注意到关于成效评估的 SC-8[...]号决定中确认的有关第 5 条规定的

减少或消除无意生产所致释放的各项措施的需求， 

1. 表示注意到加入工具包及最佳可得技术和最佳环保做法联合

专家名册的提名， 
8以及工具包问题及最佳可得技术和最佳环保做法问题

专家会议报告；9
 

2. 欢迎关于《斯德哥尔摩公约》所列全氟辛烷磺酸及其相关化

学品的使用的最佳可得技术和最佳环保做法的更新指南、10关于《斯德哥

尔摩公约》所列含有多溴二苯醚的物品的回收和废物处置的最佳可得技

术和最佳环保做法的更新指南，11以及关于《斯德哥尔摩公约》所列六溴

环十二烷的生产与使用（附带特定豁免）的最佳可得技术和最佳环保做

法指南草案；12
 

3. 又欢迎工具包问题及最佳可得技术和最佳环保做法问题专家

的结论与建议；13
 

4. 通过审查及更新工具包及最佳可得技术和最佳环保做法准则

与指南的工作计划，14以及审查及更新针对无意生产所致《公约》附件 A、

B 和（或）C 所列化学品释放以及关于最佳可得技术和最佳环保做法的准

则与指南的职权范围；15
 

                                                 
7 见 UNEP/POPS/TOOLKIT/BATBEP/2016/2，可查询 http://chm.pops.int/Default.aspx?tabid=5324。 
8 UNEP/POPS/COP.8/INF/14。 
9 UNEP/POPS/COP.8/INF/15。 
10 http://chm.pops.int/Implementation/BATandBEP/Guidance/Overview/tabid/5121/Default.aspx。 
11 同上。 
12 UNEP/POPS/COP.8/INF/16。 
13 UNEP/POPS/COP.8/9，附件一 。 
14同上。 
15 UNEP/POPS/COP.8/9，附件二。 
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5. 请工具包问题及最佳可得技术和最佳环保做法问题专家依据

工作计划和上文第 4 段所述的职权范围，继续开展工作以持续审查和更

新工具包及准则与指南； 

6. 请秘书处在资源允许的范围内，继续支持专家从事上文第 5

段所述工作，并实施提高认识和技术援助活动，以推广工具包及准则与

指南； 

7. 邀请各缔约方及其他各方积极参与工具箱及准则与指南的审

查和更新工作，并向秘书处提交相关信息，以供专家依据工作计划和上

文第 4 段所述的职权范围加以审查； 

8. 又邀请各缔约方及其他各方确认目前列入工具包及最佳可得

技术和最佳环保做法联合专家名册的专家的可用性，并提名具备与《公

约》附件 A、B 和（或）C 所列持久性有机污染物有关的专长的新专家加

入联合名册； 

9. 鼓励各缔约方参考工具包问题及最佳可得技术和最佳环保做

法问题专家的结论与建议，在编制《公约》第 5 条规定的来源清单和释

放估计值时利用工具包；依据附件 C 确定的来源类别，报告《公约》第

15 条规定的估算释放量；并保持其行动计划的与时俱进，以最大限度减

少和最终消除无意生产所致持久性有机污染物释放； 

10.  又鼓励各缔约方考虑到工具包中的数据质量指南，并在编制

和更新《公约》第 5 条规定的来源清单和释放估计值的过程中实施质量

保证和质量控制； 

11. 还鼓励各缔约方参考工具包问题及最佳可得技术和最佳环保

做法问题专家的结论与建议，在实施行动计划和其他措施以最大限度减

少并最终消除《公约》附件 A、B 和（或）C 所列持久性有机污染物的释

放时，利用关于最佳可得技术和最佳环保做法的准则与指南，并且分享

其使用准则与指南的经验，如通过《斯德哥尔摩公约》信息交换机制以

案例研究形式分享。 
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Annex I 

Conclusions, recommendations and workplan of the experts on the 

Toolkit and on best available techniques and best environmental 

practices
1 

 I.  Conclusions and recommendations 

 A.  Process for review and update 

1. The ongoing review and update of the Toolkit and of the guidelines and guidance on best 

available techniques (BAT) and best environmental practices (BEP) is being implemented in 

accordance with the workplan adopted by decision SC-7/8. As new information becomes available or 

new chemicals are listed in the Convention, the process for review and update is continuous. 

Recommendation: The experts on the Toolkit and on BAT and BEP should continue to collect and 

evaluate new information for supplementing the Toolkit and the guidelines and guidance in 

accordance with the workplan for the next biennium. Parties and others should participate actively in 

the review and update process and submit relevant information to the Secretariat for consideration by 

the experts. 

2. Additional expertise is required to promote the work on the Toolkit and on BAT and BEP 

through the joint expert roster. 

Recommendation: Parties and others should confirm the availability of current experts in the joint 

expert roster and nominate new experts with expertise related to the chemicals listed in Annex A, B or 

C to the Convention to the joint expert roster. 

3. The work through the joint expert roster, including organization of joint meetings, has proven 

its usefulness in bringing together relevant expertise and efficiently promoting synergies between 

activities related to releases from unintentional generation and BAT and BEP.  

Recommendation: The joint terms of reference for the review and update of guidance to address 

releases from unintentional generation and BAT and BEP for the chemicals listed in Annexes A, B 

and/or C to the Stockholm Convention should be adopted at COP-8. 

 B.  Toolkit 

 1. Use of the Toolkit  

4. The formation and release of polychlorinated dibenzo-p-dioxins and polychlorinated 

dibenzofurans (PCDD/PCDF) is accompanied by releases of the other chemicals listed in Annex C to 

the Convention, although not always strictly correlating. 

Recommendation: Parties should be aware that the formation and release of PCDD/PCDF are 

indicative of the other chemicals listed in Annex C, and can be used as a basis for identifying and 

prioritizing sources of releases and for evaluating the efficacy of the measures adopted to minimize 

and/or ultimately eliminate releases of these chemicals. 

5. The Toolkit constitutes the most comprehensive available compilation of emission factors for 

all relevant sources of the chemicals listed in Annex C to the Convention. For countries where 

measurement data are limited, it enables the elaboration of source inventories and release estimates by 

using default emission factors. For countries where national measurement data are available, it serves 

as a reference document for data comparison and validation purposes. 

Recommendation: Parties should use the Toolkit methodology for the elaboration of source 

inventories and release estimates under Article 5 and for reporting of releases under Articles 

15.Feedback should be provided on their experience for further improvement of the Toolkit. 

                                                 
1
 Issued without formal editing. 
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 2. Reporting under Article 15  

6. The use of the Toolkit methodology enables all Parties to report their releases in the format 

developed for Article 15 of the Stockholm Convention according to the source classification specified 

in Annex C. 

Recommendation: Parties should report estimated releases under Article 15. 

 3. Data quality 

7. The release estimates of unintentional persistent organic pollutants reported by Parties lack 

quality assurance and quality control (QA/QC); this has severely limited the assessment for 

effectiveness evaluation under Article 16 of the Convention. 

Recommendation: Parties should be reminded of the need for QA/QC of inventory data in accordance 

with the guidance provided in Chapter 4 of the Toolkit. 

8. Achieving consistency of release estimates between reporting intervals to detect changes over 

time is of major importance to evaluate the success of the measures taken to implement Article 5 and 

for the effectiveness evaluation of the Stockholm Convention. 

Recommendation: When updating their inventories of sources and estimates of releases of 

unintentional persistent organic pollutants, Parties should revise (recalculate or correct) previous 

inventories as necessary when applying revised emission factors, adding new source categories and/or 

classes, and/or integrating improved information or knowledge, while considering the guidance 

provided in Chapter 3 of the Toolkit.  

 C. BAT and BEP 

 1. BAT and BEP relevant to the persistent organic pollutants listed in Annex A or B 

9. The guidance on BAT and BEP for the use of perfluorooctane sulfonic acid and related 

chemicals listed under the Stockholm Convention
2
and the guidance on BAT and BEP for the recycling 

and waste disposal of articles containing polybrominated diphenyl ethers listed under the Stockholm 

Convention
3
are a useful source of information to assist Parties in decision making for the 

implementation of action plans for minimizing and/or eliminating these chemicals. 

Recommendation: Parties should continue to use these guidance documents when applying BAT and 

BEP for these chemicals. 

10. The draft guidance on BAT and BEP for the production and use of hexabromocyclododecane 

listed with specific exemptions under the Stockholm Convention
4
 is useful to assist Parties in decision 

making for the implementation of action plans for minimizing and/or eliminating this chemical. 

Recommendation: At COP-8, the draft guidance should be welcomed and Parties should use the 

information contained therein when applying BAT and BEP for this chemical. 

 2. BAT and BEP relevant to the persistent organic pollutants listed in Annex C 

11. The guidelines and guidance on BAT and BEP relevant to Article 5 and Annex C of the 

Stockholm Convention
5
have been, and continue to be, a useful and informative document to assist 

Parties in implementing action plans under Article 5 of the Convention. They are applicable to releases 

of all chemicals listed in Annex C of the Convention. 

Recommendation: Parties and others should continue to use the guidelines and guidance when 

applying BAT and BEP for these chemicals. 

 D. Effectiveness evaluation 

12. Recent information points to certain technologies producing unintentional persistent organic 

pollutants, such as bleaching of pulp with elemental chlorine, having been phased out, and potentially 

shows the success of the implementation of the provisions of Article 5 of the Stockholm Convention. 

                                                 
2 http://chm.pops.int/Implementation/BATandBEP/Guidance/Overview/tabid/5121/Default.aspx. 
3 Ibid. 
4 UNEP/POPS/COP.8/INF/16. 
5 http://chm.pops.int/Implementation/BATandBEP/Guidance/Overview/tabid/5121/Default.aspx. 
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Recommendation: Information regarding the phase-out of technologies producing unintentional 

persistent organic pollutants, such as chemical bleaching of pulp using elemental chlorine, should be 

collected to confirm this finding. 

13. The indicators defined in the framework for effectiveness evaluation of Article 5 need 

readjustment to take into account new information becoming available through the review and update 

of the guidelines and guidance such as indications as to certain technologies producing unintentional 

persistent organic pollutants being phased out globally. 

Recommendation: The revision of the framework for effectiveness evaluation should be conducted in 

consultation with the experts on the Toolkit and on BAT and BEP in respect of the matters under 

Article 5.  

 E.  Training on the Toolkit and BAT and BEP 

14. Valuable expertise on BAT and BEP and on the identification and quantification of the 

chemicals listed in Annex C to the Convention is available through the joint expert roster, and has 

contributed, in addition to technical input to the process for the review and update of the guidelines 

and guidance, to the development and implementation of training on the Toolkit and BAT and BEP. 

Recommendation: The experts on the Toolkit and on BAT and BEP should continue their involvement 

in relevant training activities conducted by the Secretariat and other entities.  

II.  Workplan for the ongoing review and update of the Toolkit and the 

guidelines and guidance on BAT and BEP 

 A. Areas of work 

 1. Toolkit 

1. Collect and evaluate new information relevant to the identification and quantification of 

releases of unintentional persistent organic pollutants, including those listed in the Convention since 

2009, i.e. pentachlorobenzene and polychlorinated naphthalenes,
6
 for eventual additional inclusion of 

emission factors in the Toolkit, and provision of practical guidance to Parties on how to address these 

chemicals in their inventories pursuant to Article 5. 

2. Collect and evaluate information relevant to the identification and quantification of releases of 

unintentional persistent organic pollutants which would be listed at the eighth meeting of the 

Conference of the Parties, i.e. hexachlorobutadiene.  

 2.  Guidelines and guidance on BAT and BEP 

 (a) Guidance on BAT and BEP relevant to the persistent organic pollutants listed in  

Annex A or B  

3. Continue to collect and evaluate relevant new information on BAT and BEP for 

perfluorooctane sulfonic acid, its salts and perfluorooctane sulfonyl fluoride, polybrominated diphenyl 

ethers
7
 and hexabromocyclododecane, made available by Parties and others, including on available 

chemical and/or non-chemical alternatives as identified by the Persistent Organic Pollutants Review 

Committee, for eventual further updating of the relevant guidance documents. 

4. Collect and evaluate information relevant to BAT and BEP for pentachlorophenol and its salts 

and esters and hexachlorobutadiene listed in Annex A of the Convention for developing relevant 

guidance. 

5. Collect and evaluate information relevant to BAT and BEP for the chemicals which would be 

listed in Annex A or B to the Convention at the eighth meeting of the Conference of the Parties and 

assess the need for updating and/or developing additional guidance for those chemicals. 

                                                 
6 Polychlorinated naphthalenes, including dichlorinatednaphthalenes, 

trichlorinatednaphthalenes,tetrachlorinatednaphthalenes, pentachlorinatednaphthalenes, 
hexachlorinatednaphthalenes, heptachlorinatednaphthalenes and octachlorinated naphthalene. 
7 Tetrabromodiphenyl ether and pentabromodiphenyl ether (commercial pentabromodiphenyl ether) and 
hexabromodiphenyl ether and heptabromodiphenyl ether (commercial octabromodiphenyl ether). 
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 (b) Guidelines on BAT and BEP relevant to the persistent organic pollutants listed in Annex C 

6. Continue to collect and evaluate new information on key sources of unintentional persistent 

organic pollutants as identified by Parties and the Toolkit experts, recently updated best available 

techniques reference documents, national documents on BAT and BEP, and other sources of 

information, and supplement and update the guidelines as appropriate.  

7. Continue to collect and evaluate new information on available alternative techniques and 

practices and on the use of substitute or modified materials, products and processes and supplement 

and update the guidelines as appropriate. 

8. Collect and evaluate information on BAT and BEP for sources of releases of the chemicals 

that were listed in Annex C to the Convention at the seventh meeting of the Conference of the Parties 

and those which would be listed at the eighth, assess the applicability of the existing guidance for 

those chemicals and supplement and update the guidelines as appropriate.  

 (c)  Sites contaminated by persistent organic pollutants 

9. Collect and evaluate information relevant to the identification and management of sites 

contaminated by persistent organic pollutants for developing relevant guidance. 

 B.  Timelines 

Deadline Activity 

February 2017 
Task teams and leads are confirmed and/or newly identified from the joint 

expert roster for the areas of work included in the workplan 

May 2017 
Secretariat invites information submission from Parties and others on the work 

areas specified in the workplan 

Continue 

throughout the 

biennium 

Collection and compilation of information from Parties and others for 

consideration and evaluation by the experts at their annual meeting(s) 

August 2017 
Secretariat compiles information submitted by Parties and others to that date 

and sends the compilation to task teams and leads by 14 August 2017 

September 2017 

Task teams assess the information and develop proposals for updating existing 

guidance and/or developing additional guidance for the areas of work included 

in the workplan: 

 Task team leads send the draft proposals to the Secretariat by 

11 September 2017 

 Secretariat sends the proposals for review by the Toolkit and BAT 

and BEP experts by 15 September 2017 

October/November 

2017 

Joint meeting of the Toolkit and BAT and BEP experts to consider revisions 

and/or additional guidance according to the proposals by task teams 

June-July 2018 

Task teams prepare draft updated guidance and/or draft new guidance on the 

basis of the evaluation of the information made available and the comments by 

the Toolkit and BAT and BEP experts at their 2017 meeting 

 Task team leads send drafts to the Secretariat by 25 June 2018 

 Secretariat makes available the drafts on the Stockholm Convention 

website by 29 June 2018 for comments by the experts, and by Parties 

and others prior to 31 July 2018 

August 2018 

Secretariat compiles additional information submission to that date and 

comments from the experts and from Parties and others and sends the 

compilation to task teams and leads by 5 August 2018 

September 2018 

Task teams revise the draft updated and/or new guidance on the basis of the 

comments received and additional information collected 

 Task team leads send the drafts to the Secretariat by 24 September 

2018  

 Secretariat  makes available the drafts on the Stockholm Convention 

website by 28 September 2018  for comments by the experts, and by 

Parties and others prior to19 October 2018 
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Deadline Activity 

October/November 

2018 

Joint meeting of the Toolkit and BAT and BEP experts to finalize drafts, 

develop conclusions and recommendations and workplan for the next 

biennium for consideration by the Conference of the Parties at its ninth 

meeting 

January 2019 
Task teams finalize the draft guidance and task team leads send the final and/or 

interim drafts to the Secretariat by 15 January 2019 

May 2019 Ninth meeting of the Conference of the Parties 
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附件二 

审查及更新针对无意生产所致《斯德哥尔摩公约》附件 A、B 和

（或）C 所列化学品释放以及最佳可得技术和最佳环保做法的准则

与指南的职权范围草案1
 

 一、 导言 

1. 在关于二恶英、呋喃及其他持久性有机污染物无意释放识别与量化工具

包的 SC-7/7 号决议，以及关于最佳可得技术相关准则和最佳环保做法临时指南

的 SC-7/8 号决定中，缔约方大会认识到将新物质列入《公约》附件 A、B 和

（或）C，继而需要进一步更新现有的指南和（或）制定新指南，以支持各缔

约方履行新义务，并请最佳可得技术和最佳环保做法问题及工具包问题专家开

展合作及制定联合职权范围，以协同增效的方式审议与无意生产所致《公约》

附件 A、B 和（或）C 所列化学品的释放及最佳可得技术和最佳环保做法有关

的各方面问题。 

2. 分别于 2015 年 9 月 29 日至 10 月 1 日以及 2016 年 10 月 25 日至 27 日在

斯洛伐克布拉迪斯拉发举行的最佳可得技术和最佳环保做法问题及工具包问题

专家会议讨论并商定了联合职权范围的要素。职权范围说明审查及更新进程的

范围；在进程中开展的总体和具体任务；涉及的利益攸关方；及将要开展的各

项活动和任务的频率。 

 二、 范围 

3. 鉴于为巴塞尔、鹿特丹和斯德哥尔摩公约之下的各种技术和科学进程服

务的专家之间开展协作和信息交流，对于以协同增效方式解决包括无意生产所

致释放来源清单及释放估计值在内的跨领域问题的重要性，需审议与列入《公

约》各附件的所有化学品有关的最佳可得技术和最佳环保做法，因为其涉及： 

(a)    出于《公约》界定的可接受目的，生产受限制的持久性有机污染物； 

(b) 出于《公约》界定的可接受目的及根据《公约》界定的特定豁免，

使用持久性有机污染物； 

(c) 根据《公约》界定的特定豁免，回收利用含有持久性有机污染物的

物品； 

(d) 与《斯德哥尔摩公约》规定的废物管理相关的持久性有机污染物销

毁及最佳可得技术和最佳环保做法的各方面问题； 

(e) 查明和管理受持久性有机污染物污染的场址； 

(f) 应缔约方大会和（或）《公约》之下的其他技术和科学机构的请求

而开展的与无意生产所致《公约》所列化学品释放以及最佳可得技术和最佳环

保做法相关的其他技术评估工作。 

 

                                                 
1
 原文印发，未经正式编辑。 
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A.  总体任务 

4. 已投入大量时间、精力和资金制定现有的准则和指南。这些准则是有用

和内容翔实的文件，并将继续发挥这一作用，不需要进行重大修订。因此，工

作重点是因将新物质列入附件 A、B 和（或）C 而需要进行的更新和增加相关

新资料。 

5. 在审查和更新进程中开展的总体任务是： 

(a) 评价新列入的持久性有机污染物的影响，并评估针对这些化学品制

定新指南的必要性； 

(b) 提供关于可用的替代品（包括产于本地的替代品），以及关于使用

替代或改良材料、产品和工艺的信息，并评价新兴技术和现有技术改进情况； 

(c) 与巴塞尔、鹿特丹和斯德哥尔摩公约之下的其他技术和科学机构交

流信息及协调各项活动，例如与巴塞尔公约的适当机构在废物相关方面以及与

持久性有机污染物审查委员会在这些化学品的替代品方面开展交流与协作； 

(d) 充分发挥与其他工作之间的协同增效，例如通过最佳可得技术和最

佳环保做法应对汞问题和减少温室气体排放等工作； 

(e) 应缔约方大会和（或）各公约之下的其他技术和科学机构的请求，

开展其他技术评估工作； 

(f) 向缔约方大会汇报。 

6. 下文概述在一段时期内作为优先事项开展的详细任务及活动的确定程序。 

 B. 利益攸关方 

7. 将利用现有的工具包及最佳可得技术和最佳环保做法联合专家名册。 

8. 视情况征求曾经和（或）现在担任持久性有机污染物审查委员会委员的
专家的意见并邀请其参与审查和更新进程。 

9. 视情况邀请《巴塞尔公约》专家参与废物相关工作。 

10. 获得各缔约方及其他各方提名，以及列入工具包及最佳可得技术和最佳
环保做法联合专家名册的所有专家，将参与审查和更新进程，至少以电子方式
参与。 

11. 联合名册将保持开放，随时接受提名。 

12. 秘书处可邀请从该名册中选定的 25 至 30 位获提名专家出席专家会议。
挑选与会者时将考虑到会议需要的专长类型，以及区域和性别平衡。 

13. 如果名册中的专家缺少与待讨论的具体议题相关的特定专长，则可邀请

最多五名可提供该专长的其他专家。  

 C. 程序、活动和具体任务 

14. 审查和更新进程由各缔约方主导，并由秘书处组织和协助。缔约方可自

愿牵头成立重点关注某一特定来源类别或任务的专家小组。 

15. 将邀请缔约方及其他各方制作相关数据和资料，以协助审查和更新进程，

并向秘书处提供该资料。 

16. 秘书处将定期收集和归纳此类数据和资料，并提供给专家审议。 
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17. 除其他外，专家应开展下列任务和活动： 

(a) 为审查和更新进程制定详细的工作计划和时间表； 

(b) 建立必要的组织结构（如专家小组）； 

(c) 查明现有差距、商定优先事项和就改进活动提出建议，为此应考虑

到缔约方和其他各方根据其使用准则与指南的经验提供的反馈； 

(d) 视情况界定制定新准则与指南的初步提纲； 

(e) 在审查和更新进程的范围内收集和评价相关数据和资料； 

(f) 根据商定的数据质量标准验证数据和资料，2以及起草修正案文或

新案文； 

(g) 为缔约方评估培训和能力建设需求，以查明和管理持久性有机污染

物来源； 

(h) 在废物相关事项上，考虑到巴塞尔公约缔约方大会通过的关于持久

性有机污染物废物的技术准则； 

(i) 在持久性有机污染物的替代品方面，考虑到持久性有机污染物审查

委员会制定的评估和指南； 

(j) 与各公约之下的其他技术或科学机构交流相关信息。 

(k) 回应缔约方关于技术方面问题的问询，以帮助其理解准则与指南。 

18. 将组织专家会议，以推动实施上述各项活动和任务。 

19. 专家小组修订或制定的准则与指南的案文，将分发给所有专家，供其审

查并提出意见，然后通过《公约》的信息交换机制加以公布。将邀请缔约方及

其他各方审查并提供修改意见。 

20. 将进一步促进下列活动： 

(a) 通过信息交换机制分享和交流信息； 

(b) 采取措施制作和收集数据，包括案例研究； 

(c) 发达国家与发展中国家之间的联合活动和项目，以及南南合作； 

(d) 无意生产所致排放与最佳可得技术和最佳环保做法相关活动之间的

协同增效； 

(e) 提高认识。 

 D. 工作周期 

21. 随着不断有新化学品被列入《公约》，准则和指南应被视为动态文件，

审查和更新进程应持续进行。 

22. 必要时应组织专家会议，至少每两年举办一次。在闭会期间，应在专家

小组牵头人的组织下和秘书处的协助下，通过电子方式继续开展工作。 

 

                                                 
2
 二恶英、呋喃和其他无意生产的持久性有机污染物释放的识别和定量工具包，附件 8：数据

质量。http://toolkit.pops.int/Publish/Annexes/A_08_Annex08.html。 

     


